
Havforurening ved Agersø og Omø



Anne Bjergvang

• Byrådspolitiker i Slagelse 
kommune

• Ca. 6 år -  1½ periode.
• Socialdemokrat.

Politiske mål:
• Natur & havmiljø skal være renere.
• Fastholde sammenhængskraften 

mellem øer, landdistrikter og byer.
• At turde kæmpe kampene – også om 

de store spørgsmål og også når 
kampene er svære.



Havforurening ved Agersø og Omø

• Fiskene forsvandt 
• Edderfuglenes bestand 

reduceret voldsomt.
• Kun makreller og hornfisk 

(vandrende fisk)
• Krabber – dem er der nok af – 

de har ingen fjender ! 

• Erhvervsfiskeriet er forsvundet 
på øerne.

• Turismen er stigende, men hvad 
hvis forureningen ødelægger 
turismen.



Agersøsund og Storebælt



Billedillustration af import af 
spildevand fra Norges olieindustri.

Nuværende importtilladelse 
500.000 tons afløser utallige andre 
importtilladelser, som 
tilsyneladende blot er meddelt pr. 
automatik gennem årene.  

Herudover spildevand fra danske 
virksomheder, som leverer 
miljøfarligt affald.

Spildevandet – både det 
udenlandske og det danske 
indeholder bl.a. cyanid, PFAS, 
kviksølv, medicinrester, 
fotokemikalier m.v.
Det kan IKKE sammenlignes med 
De kommunale rensningsanlæg. Kilde: Greenpeace billede 



Agersøsund og 
Karrebæksminde

Fra basisanalyse 
Natura2000 område (N162)

Punktkilde forurening lige 
udenfor Natura2000 området.

• Stor Industriel udledning af 
spildevand.

• Stort forbrug af vores 
grundvand.

• Gammel miljøgodkendelse 
fra 2008.

• Tilladelse til mere end 1 mio. 
kubikmeter udledning hvert 
år.  



Det er galt i hele Danmark????

• Det er fiskernes egen skyld –
bundtrawl – men er det også 
tilfældet ved Agersø og Omø?

 

• Men trawl har ikke været tilladt i 
Agersø Sund siden jeg var barn.

• I 2012 konstaterer Novana ved 
screening, at der er 5.374 ha rev 
i dette Natura 2000-område.

• I område Agersø og Omø har der 
været drevet det man kalder 
bæredygtigt garnfiskeri, 

 ….men det er altså svært 
uden fisk.

Absolut ingen indsatser 
lokalt for at redde eller 
undersøge havmiljøet
– hvorfor ikke?



Er det her en ny HØFTE 42 / Chiminova sag?

• Manglende stram lovgivning på 
miljøområdet.

• Manglende tilsyn med 
miljøfarlige virksomheder.

 
• Manglende konsekvenser for 

virksomheder der forurener.



Havmiljøet – forslag:

• Stærkere og strammere miljøtilsyn?

• Mindre udledning af miljøfarlige stoffer?

• Sørg for at der ikke er undervandsudledning 
af miljøfarlige stoffer?

• Flere målinger i og omkring havet – ikke kun 
efter det iltfattige, men også efter,  om der er 
liv i bunddyrene, i fuglene m.fl.?

= strammere lovgivning og flere muligheder for 
handle til gavn for naturen og miljøet.

= der skal måles for flere stoffer og der skal 
følges op med målinger.

= vi skal kunne se hvad der foregår. Det der 
udledes, er ikke væk – det er der et eller andet 
sted – i fiskene, i fuglene via fødekæden, i 
bundmiljøet eller i skummet.

= styrke det opsøgende og kontrollerende 
arbejde i havmiljøet og naturen.



Hvad gør vi?

• Nuværende system har spillet fallit. 

• Ansvaret er fordelt på (for) mange forskellige instanser.

• Der kunne i stedet oprettes 7-8 miljøcentre, som tager hånd om tilsyn, 
opsyn, miljøgodkendelser og sådan, at det sker med udgangspunkt i 
beskyttelse naturen.

• Vi skal opfylde vandrammedirektivet fra EU senest i 2027. Det kræver 
handlinger NU.



Det er ikke til at se, hvis man ikke lige ved det

Men….havmiljøet har det af H til.

H burde stå for, at vi laver Handlinger til gavn 
for naturen og havmiljøet.

Tak for ordet.
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